
 ف‌
 

‌ٍيخض
‌تحد‌المىضىع ‌اىثىسذفىىُى"‌اىثحس‌اىؼيٍَ ‌اسرخذاً ‌(Portofolio)‌ذأشير

ً‌مفاءج‌ذشجمح‌اىْظىص‌اىؼشتُح‌إلى‌الإّذوُّسُح‌ىذي‌طلاب‌اىظف‌ ىيَفشداخ‌ػي
‌اىراسؼ ‌الحنىٍُح ‌الإسلاٍُح ‌المرىسطح ‌تالمذسسح ‌اىذساسٍ‌‌حاىصاٍِ ‌ىيؼاً تيُراس

2222/2223ً"‌‌ ‌مرثرٔ ‌اىْؼَح،قذ ‌ىُيح ‌سقٌ‌ ُّو ‌سْح‌12222123232اىقُذ: ،
‌اىؼشتُح2223 ‌اىيغح ‌ذؼيٌُ ‌قسٌ ‌اىرؼيَُح‌،ً، ‌واىؼيىً ‌اىرشتُح ‌‌،ميُح سُذ‌ػيٍ‌اىظاٍؼح

اىذمرىس‌طاحة‌‌الأسرار تحد‌الإششاف‌،سحمح‌الله‌الإسلاٍُح‌الحنىٍُح‌ذىىىّط‌أظىّط
‌.يرالماظسر

‌الأساسُح ‌ :اىنيَاخ ‌اىْظىص‌المفشداخ‌ٌذؼي‌،ثىسذفىىُىاىذقٌُُ ‌ذشجمح ‌إلى‌، اىؼشتُح
‌ الإّذوُّسُح

‌الإّذوُّسُح ‌إلى ‌اىْظىص‌اىؼشتُح ‌ٍِ‌ذشجمح ‌أحذ ٍٕ‌‌ ‌ٍهَح لمِ‌َرؼيٌ‌ٍهاسج
‌اىؼشتُح ىَح‌أخشي.‌وىنِ‌في‌ػَيُح‌،‌لأُ‌ٕزٓ‌المهاسج‌يمنِ‌أُ‌ذذػٌ‌ٍهاساخ‌ىغاىيغح

‌اىرشجمح ‌ٍِ‌المشامو‌المرؼيقح‌تاىؼىاٍو‌اىيغىَح‌واىؼىاٍو‌غير‌اىيغىَح.‌أحذ‌َىظذ‌مصير،
ٍفشداخ‌اىطلاب.‌ورىل‌لأُ‌‌إذقاُ‌أقو‌ٍٕا‌لأساسُح‌اىتي‌ٍىاظهرها‌غاىثلمشنيح‌اا‌ٍِ

‌ٍصو‌ذق‌ٌُرقُت‌الحفظ‌حإذقاُ‌المفشداخ‌ػِ‌طشَق لمنرىتح.‌ىيرغية‌ػيً‌ٕزٓ‌ا‌ٌُُاىشذُثح
‌يمنِالمشنيح ‌َسرطُغ‌، ‌ذق‌أُ ‌اىىشُقح‌ٌُُاسرخذاً ‌فشداخٌ‌المىيرؼي‌اىثىسذفىىُى هزا‌ف.

‌ٍؼشفح ‌‌مفاءج‌يمنْْا ‌ػيً ‌ذؤشش ‌ٍفشداخ‌اىطلاب‌واىتي ‌إذقاُ ‌اىْظىص‌مفاءج ذشجمح
‌ا ‌الإّذوُّسُح. ‌إلى ‌ىؼشتُح ‌اىضشوسٌ‌إظشاء ٍِ‌ ‌اىثحس‌اىٕزا ‌ثىسذفىىُىذأشير‌اسرخذاً
 .ذشجمح‌اىْظىص‌اىؼشتُح‌إلى‌الإّذوُّسُحػيً‌مفاءج‌ َفشداخيى

‌‌ ‌اىثحسأٍا ‌مُف1:ٍٕ‌ٍسائو ‌اسرخذاً‌( ‌ ذأشير (‌Portofolio)اىثىسذفىىُى
‌ ‌ىذي‌طلاب‌اىظف‌ىيَفشداخ ‌الإّذوُّسُح ‌إلى ‌اىْظىص‌اىؼشتُح ‌ذشجمح ‌مفاءج ػيً

‌اىراسؼ ‌الحنىٍُح ‌الإسلاٍُح ‌المرىسطح ‌تالمذسسح ‌اىذساسٍ‌‌حاىصاٍِ ‌ىيؼاً تيُراس
‌‌2،ً؟2222/2223 ‌ذأشير ‌ٍذي ‌ٍا ‌ اسرخذاً( ‌Portofolio)اىثىسذفىىُى ىيَفشداخ‌(
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ُسُح‌ىذي‌طلاب‌اىظف‌اىصاٍِ‌تالمذسسح‌ػيً‌مفاءج‌ذشجمح‌اىْظىص‌اىؼشتُح‌إلى‌الإّذوّ
‌ً؟2222/2223ىيؼاً‌اىذساسٍ‌تيُراس‌‌حالمرىسطح‌الإسلاٍُح‌الحنىٍُح‌اىراسؼ

‌إٔذاف ‌اىثحس‌ٍٕ‌أٍا ‌لم‌(1: ‌ذأشير (‌Portofolio)اىثىسذفىىُى‌ اسرخذاًؼشفح
‌ ‌ىذي‌طلاب‌اىظف‌ىيَفشداخ ‌الإّذوُّسُح ‌إلى ‌اىْظىص‌اىؼشتُح ‌ذشجمح ‌مفاءج ػيً
‌ ‌اىراسؼاىصاٍِ ‌الحنىٍُح ‌الإسلاٍُح ‌المرىسطح ‌اىذساسٍ‌‌تيُراس‌حتالمذسسح ىيؼاً
ػيً‌ىيَفشداخ‌(‌Portofolio)اىثىسذفىىُى‌ اسرخذاًٍذي‌‌لمؼشفح‌(‌2ً.2222/2223

‌تالمذسسح‌ ‌ىذي‌طلاب‌اىظف‌اىصاٍِ ‌الإّذوُّسُح ‌إلى ‌اىؼشتُح ‌اىْظىص ‌ذشجمح مفاءج
 ً.2222/2223ىيؼاً‌اىذساسٍ‌‌تيُراس‌حالمرىسطح‌الإسلاٍُح‌الحنىٍُح‌اىراسؼ

‌اىثحس‌ ‌ٍْهط ‌اسرخذٍأٍا ‌ٍ‌حاىثاحص‌اهراىزٌ اىنٍَ‌ذخو‌اىثحس‌تاسرخذاً
 nonequivalent)‌اىرحنٌ‌غير‌المرنافئذظٌَُ‌مجَىػح‌ٍغ‌‌اىرعشَبي‌ّىع‌اىثحس‌شثٔو

control grup design)تالمذسسح‌المرىسطح‌اىصاٍِ‌‌ظفطلاب‌اى‌ٍِ.‌ماُ‌مجرَغ‌اىثحس‌
‌ ‌اىراسؼالإسلاٍُح ‌تالحنىٍُح ؼُْاخ‌المواسرخذٍد‌اىثاحصح‌‌طاىثًا‌111وػذدٌٕ‌‌،يُراسح

‌.(purposive samplingح‌)ُادفالهؼُْاخ‌تاى‌(non probability sampling)‌غير‌الاحرَالي
طاىثًا‌‌32ٍِ‌‌رعشَبياى‌أ‌ماىفظو-اىصاٍِ‌ظفاىالمسرخذٍح‌ٍٕ‌ح‌اىثحس‌اىؼُْ‌ماّد

‌المسرخذٍحجمغ‌اىثُاّاخ‌‌وذقُْاخ‌طاىثًا.‌‌31ٍِماىفظو‌اىرحنٌ‌ٕ‌-اىظف‌اىصاٍِ‌و
‌والإ ‌ىشُقحواى‌خرثاسالملاحظح  سخرثاإو T خرثاسإخرثاس‌اىفشضُح‌وٍٕ‌تئ‌اىثُاّاخ‌وتحيُو.

Cohen’sبمساػذج‌SPSS 25.0 for windows .‌
‌ ‌اىثحسأٍا ‌‌ّرائط ‌اى‌(1ٍٕ: ‌ذقٌُُ ‌اسرخذاً ‌ذؼيٌ‌‌ثىسذفىىُىأُ ‌ػَيُح في

يطلاب،‌وذؼرَذ‌ى‌إلى‌الإّذوُّسُح‌حاىؼشتُ‌ىصذشجمح‌اىْظ‌مفاءج‌ػيً‌المفشداخ‌تحسين
ٍ‌ ‌ػيً ‌اىؼثاسج ‌ؼذهٍ‌و‌‌12,11ٕى‌اىرعشَبي‌اىفظو‌اىثؼذٌ‌خرثاسإ‌ّرائط‌ؼذهٕزٓ

‌T خرثاستئ،‌ثم‌إظشاء‌اخرثاس‌اىفشضُح‌‌64,61ٕى‌اىرحنٌاىفظو‌‌اىثؼذٌ‌خرثاسإ‌ّرائط
َىضح‌قَُح‌  sig. (2 tailed)قَُح.‌و5,213=‌       ‌>‌1,222=‌      تْرائط‌قَُح‌
‌ف‌.2,25 >2,222 ‌اىؼَو‌قثىهاسرْراض ‌Ha)‌فشضُح ‌اىظفش‌سفضو( (‌H0)‌فشضُح

‌َىظذ ‌‌َؼني ‌اسرخذاً ‌‌(Portofolio)‌اىثىسذفىىُىذأشير ‌‌ػيًىيَفشداخ ذشجمح‌مفاءج
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‌ىذي ‌الإّذوُّسُح ‌إلى ‌اىؼشتُح ‌المرىسطح‌‌طلاب‌اىْظىص ‌تالمذسسح ‌اىصاٍِ اىظف
‌اىراسؼ ‌الحنىٍُح ‌اىذساس‌حالإسلاٍُح ‌ىيؼاً ‌تاىُراس ‌ذأشير2222/2223ً.‌2ٍ ‌ْٕاك )‌

‌‌مثيرا ‌اسرخذاً ‌ىيَفشداختين ‌إلى‌‌مفاءج‌ػيً‌اىثىسذفىىُى ‌اىؼشتُح ‌اىْظىص ذشجمح
‌ في‌ظذوه‌ذفسير‌و‌1,322251ٕى‌‌Cohen’s (d)إخرثاس‌‌يطلاب‌تْرُعحىالأّذوُّسُح

‌اىؼيُا‌بمؼاَش‌‌Cohen’s‌22%اىقَُح ‌اىرأشير ‌أُ ‌الاسرْراض ‌ىزىل ‌اىثىسذفىىُى.
(Portofolio)ذشجمح‌اىْظىص‌اىؼشتُح‌إلى‌الإّذوُّسُح‌مفاءج‌ذأشير‌مثير‌ػيً‌‌ىيَفشداخ‌

‌اىراسؼطلاب‌ىذي‌ ‌الحنىٍُح ‌الإسلاٍُح ‌المرىسطح تيُراس‌ىيؼاً‌‌حاىظف‌اىصاٍِ‌تالمذسسح
‌.2222/2223ًٍ‌اىذساس
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ABSTRAK 

 
Skripsi dengan judul “Pengaruh Penggunaan Portofolio untuk 

Mufradat terhadap Kemampuan Penerjemahan Teks Arab ke Indonesia 

pada Siswa Kelas VIII di Madrasah Tsanawiyah Negeri 9 Blitar Tahun 

Ajaran 2022/2023” yang ditulis oleh Nila Lailatul Ni’mah, NIM: 1220219032, 
Program Studi Pendidikan Bahasa Arab, Fakultas Tarbiyah dan Ilmu Keguruan, 
Universitas Islam Negeri Sayyid Ali Rahmatullah Tulungagung, yang dibimbing 

oleh Prof. Dr. Sokip, M.Pd.I. 
Kata Kunci: Penilaian Portofolio, Pembelajaran Mufradat, Penerjemahan Teks 

Arab ke Indonesia 
Penerjemahan teks bahasa Arab ke bahasa Indonesia merupakan salah satu 

keterampilan yang sangat penting dimiliki bagi mereka yang belajar bahasa Arab, 

karena keterampilan ini dapat menunjang keterampilan berbahasa lainnya. Tetapi 
dalam proses penerjemahannya, banyak ditemukan permasalahan yang 

berhubungan dengan faktor linguistik dan faktor nonlinguistik. Salah satu bentuk 
permasalahan yang mendasar dan banyak dijumpai adalah kurangnya penguasaan 
mufradat siswa. Hal ini dikarenakan penguasaan mufradat hanya menghafalkan 

dilengkapi dengan penilaian monoton seperti penilaian tertulis. Untuk mengatasi 
permasalahan tersebut dapat dilakuakan penggunaan penilaiaan portofolio 

dokumen  untuk pembelajaran mufradat. Dengan ini kita dapat mengetahui 
kemampuan penguasaan kosakata siswa yang dapat berpengaruh terhadap 
kemampuan penerjemahan teks Arab ke Indonesia. Oleh karena itu, perlu 

dilakukan penelitian mengenai pengaruh penggunaan portofolio untuk mufradat 
terhadap kemampuan penerjemahan teks Arab ke Indonesia. 

Adapun rumusan masalah adalah sebagai berikut: 1) Bagaimana pengaruh 

penggunaan portofolio untuk mufradat terhadap kemampuan penerjemahan teks 
Arab ke Indonesia pada kelas VIII di Madrasah Tsanawiyah Negeri 9 Blitar tahun 

ajaran 2022/2023?. 2) Seberapa besar pengaruh penggunaan portofolio untuk 
mufradat terhadap kemampuan penerjemahan teks Arab ke Indonesia pada kelas 
VII di Madrasah Tsanawiyah Negeri 9 Blitar tahun ajaran 2022/2023?. 

Adapun tujuan penelitian ini adalah sebagai berikut: 1) Untuk mengetahui 
pengaruh pengaruh penggunaan portofolio untuk mufradat terhadap kemampuan 

penerjemahan teks Arab ke Indonesia pada kelas VIII di Madrasah Tsanawiyah 
Negeri 9 Blitar tahun ajaran 2022/2023. 2) Untuk mengetahui seberapa besar 
pengaruh penggunaan portofolio untuk mufradat terhadap kemampuan 

penerjemahan teks Arab ke Indonesia pada kelas VIII di Madrasah Tsanawiyah 
Negeri 9 Blitar tahun ajaran 2022/2023. 

Adapun metode penelitian yang digunakan peneliti dengan menggunakan 
pendekatan kuantitatif dengan jenis penelitian eksperimen semu dengan desain 
penelitian nonequivalent control grup design. Populasi penelitian adalah seluruh 

siswa kelas VIII Madrasah Tsanawiyah Negeri 9 Blitar yang berjumlah 188 siswa 
dan Peneliti menggunakan nonprobability sampling dengan purposive sampling. 

Adapun  sampel yang digunakan adalah kelas VIII-A sebagai kelas eksperimen 
yang berjumlah 32 siswa dan kelas VIII-E sebagai kelas kontrol yang berjumlah 
31 siswa. Teknik pengumpulan data dilakukan dengan menggunakan observasi, 

tes, dan dokumentasi. Data dianalisis dengan uji hipotesis yaitu uji T dan uji 
Cohen’s bantuan program komputer SPSS 25.0 for windows. 
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Hasil penelitian adalah sebagai berikut: 1) Penggunaan penilaian 

portofolio pada proses pembelajaran  mufradat dapat meningkatkan kemampuan 
penerjemahan teks Arab ke Indonesia siswa, pernyataan ini didasarkan pada hasil 

rata-rata hasil posttes kelas eksprimen sebesar 80,81 dan rata-rata posttest kelas 
kontrol sebesar 64,61, selanjutnya dilakukan uji hipotesis melalui uji T dengan 
hasil nilai         = 5,083 dan        = 1,999 sehingga nilai         >        dan 

nilai sig.(2-tailed) 0,000 <   0,05. Maka dapat disimpulkan Ha diterima dan H0 
ditolak, yang artinya penggunaan portofolio untuk mufradat berpengaruh terhadap 

kemampuan penerjemahan teks Arab ke Indonesia pada siswa kelas VIII di 
Madrasah Tsanawiyah Negeri 9 Blitar tahun ajaran 2022/2023. 2) Terdapat 

pengaruh signifikan antara penggunaan portofolio untuk mufradat terhadap 
kemampuan penerjemahan teks Arab ke Indonesia pada siswa dengan hasil uji 
Cohen’s  (d) adalah 1,302251 dan dalam tabel cohen’s size  maka pengaruhnya 

sebesar 90% dan termasuk dalam kategori tinggi. Sehingga dapat disimpulkan 
bahwa penggunaan portofolio untuk mufradat berpengaruh signifikan terhadap 

kemampuan penerjemahan teks Arab ke Indonesia pada siswa kelas VIII di 
Madrasah Tsanawiyah Negeri 9 Blitar tahun ajaran 2022/2023. 
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ABSTRACT 

 
The thesis entitled “The Effect of Using a Portfolio for Mufradat on the 

Ability to Translating Arabic Texts into Indonesian in 8th Grade Students at 

Madrasah Tsanawiyah Negeri 9 Blitar Academic Year 2022/2023”, was 

written by Nila Lailatul Ni’mah, Student Identity Number: 1220219032,  Year 
2023, Departement of Arabic Language Education, Faculty of Tarbiyah and 
Teaching, Islamic University of Sayyid Ali Rahmatullah Tulungagung, 

Supervised by: Prof. Dr. Sokip, M.Pd.I. 
Keyword: Portfolio Assessment, Mufradat (Vocabulary) Learning, Translation of 

Arabic Texts into Indonesian  
Translating Arabic texts into Indonesian is a very important skill for those 

who learn Arabic, because this skill can support other language skills. But in the 

translation process, many problems were found related to linguistic factors and 
non-linguistic factors. One form of the basic problem that is often encountered is 

the lack of mastery of student vocabulary. This is because vocabulary mastery is 
only memorizing complemented by monotonous assessments such as written 
assessments. To overcome these problems, the use of document portfolio 

assessment for conceptual learning vocabulary can be carried out. With this we 
can find out student's ability vocabulary mastery which can influence the ability to 

translate Arabic texts into Indonesiant. Therefore, it is necessary to conduct 
research on the effect of using a portfolio for mufradat on the ability to translate 
Arabic texts into Indonesian. 

The formulation of problem are: 1) How effect of using a portfolio for 
mufradat on the ability to translating arabic texts into indonesian in 8th grade 
students at Madrasah Tsanawiyah Negeri 9 Blitar academic year 2022/2023?. 2)  

How much effect of using a portfolio for mufradat on the ability to translating 
arabic texts into indonesian in 8th grade students at Madrasah Tsanawiyah Negeri 

9 Blitar academic year 2022/2023?.  
The purpose of research are: 1) To know how a effect of using a portfolio 

for mufradat on the ability to translating arabic texts into indonesian in 8th grade 

students at Madrasah Tsanawiyah Negeri 9 Blitar academic year 2022/2023. 2) To 
know how much effect of using a portfolio for mufradat on the ability to 

translating arabic texts into indonesian in 8th grade students at Madrasah 
Tsanawiyah Negeri 9 Blitar academic year 2022/2023. 

The method of research used by researchers using a quantitative approach 

to the type of quasi-experimental research with research design nonequivalent 
control grup design. The research population was all students of 8th grade students 

at Madrasah Tsanawiyah Negeri 9 Blitar, which totaled of 188 students and the 
researcher used nonprobability sampling it is purposive sampling. The samples 
used were class VIII-A as the experimental class which totaled of 32 students and 

class VIII-E as the control class which totaled of 31 students. Data collection 
techniques are carried out using observation, tests, and documentation. Data were 

analyzed by hypothesis testing, namely the T test and Cohen's test with the help of 
the SPSS 25.0 for windows. 

The results of research are: 1) The use of portfolio assessment in the 

mufradat learning process can improve student's ability to translate Arabic text 
into Indonesian, this statement is based on the average results of the experimental 
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class posttest results of 80,81 and the average control class posttest results of 

64,61, then a hypothesis test is carried out through the T test with the result that 
the        = 5,083 and       = 1,999 so that the         >        and the sig.(2-

tailed) value is 0,000 < 0,05. So it can be concluded that Ha is accepted and H0 is 
rejected, which means that the use of a portfolio for mufradat affects the ability to 

translate Arabic text into Indonesian in 8th grade students at Madrasah 
Tsanawiyah Negeri 9 Blitar academic year 2022/2023. 2) There is a significant 

influence between the use of portfolios for mufradat on student’s ability to 
translate Arabic into Indonesian texts with a result of Cohen's test (d) is 1,302251 
and in the cohen's size table, the effect is 90% and is included in the high 

category. So it can be concluded that the use of a portfolio for mufradat has a 
significant effect on the ability to translate Arabic text into Indonesian in 8th grade 

students at Madrasah Tsanawiyah Negeri 9 Blitar academic year 2022/2023. 


